
Sistema desinenze IV declinazione1 

 

     Singolare    Plurale 

Nominativo    -, s [-]     -s [-ă]    

Genitivo    -s     -ŭm 

Dativo     -ī     -bŭs 

Accusativo    -m [-]     -s (<ns) [-ă] 

Vocativo    = nom.     -s [-ă] 

Ablativo    -d     -bŭs 

N.B.: tra parentesi quadre le desinenze del genere neutro 

Temi in ŭ (breve) maschili e femminili 

Tema: fructŭ (frutto) 

Nom.     fructŭs     fructūs 

Gen.     fructūs     fructŭŭm 

Dat.     fructuī     fructĭbus (< fructŭ+bŭs)2 

Acc.     fructŭm    fructūs (< fructŭ+ns) 

Voc.     fructŭs     fructūs 

Abl.     fructū (< fructŭ+d)   fructĭbus (fructŭ+bŭs) 

 

Temi in ŭ (breve) neutri 

Tema: genŭ- (ginocchio) 

Singolare    Plurale 

Nom.     genŭ     genuă 

Gen.     genūs (< genŭ+s)   genuum  

Dat.     genu     genĭbus  

Acc.     genŭ     genuă  

Voc.     genŭ     genuă 

Abl.     genū (< genŭ+d)   genĭbus  

 
1 È lo stesso sistema della III declinazione, fatte salve alcune eccezioni (genitivo singolare; nominativo e vocativo 
plurali). 
2 Il dativo e l’ablativo plurali presentano una ĭ invece della regolare ŭ per analogia con i sostantivi in ĭ della terza 
declinazione; tuttavia, alcuni nomi che terminano in -cus, -tus, -bus conservano la ŭ: es. quercŭbus, partŭbus, 
tribŭbus. 



Esercizi di traduzione 

1. Iuvenum manus emicat ardens (Verg.). 

2. Dente lupus, cornu taurus petit (Hor.). 

3. Consules cum valido exercitu in Campaniam venerunt. 

4. In calamitoso risus etiam iniuria est (Publ. Sir.). 

5. Non exercitus neque thesauri praesidia regni sunt, verum amici; neque armis cogere neque auro 
socios parare potes (da Sall.). 

6. Vultus perspeximus; oculi enim sensus animi indicant (da Cic.). 

7. Apium transitus Hannibali arduus erat. 

8. Dexterum cornu equitatus nostri hostium impetum sustinuit. 

9. Magna fuit apud Romanos senatus auctoritas cum de publicis negotiis decernebant. 

10. Antiqui poëtae magnum versuum numerum memoriae mandabant. 

11. Post equitatus cladem dux cum peditatu in castris mansit. 

12. Puras deus non plenas adspicit manus (Publ. Sir.). 

13. In metu consilia bonorum civium et vulgi rumor audiuntur (da Tac.). 

14. Sensim sine sensu aetas senescit (Cic.). 

15. Agricolae arcubus et verubus feras agitant. 

16. Magistratus impulsu cives in Caesaris domum ruunt. 

17. Domum milites veniunt et ibi vectigalia accipiunt. 

18. Ortu solis cum amicis domos relinquemus. 

19. In insulam incolae scaphis sal portabant. 

20. Navis in flumine magna, in mari parva. 

 

Note di sintassi: 

Con il sostantivo domus i complementi di luogo si realizzano come con i nomi di città: quindi: 

-  in locativo per lo stato in luogo: domi = a casa (oppure: in patria; oppure in pace 
nell’espressione domi militiaeque = in pace e in guerra); es.: domi maneo = resto a casa; 

- in accusativo per il complemento di moto a luogo: es. domum venistis = veniste a casa; n.b.: 
se a domus è collegato il nome del possessore, il complemento si realizza nella forma 
consueta: in Ciceronis domum venistis = veniste nella casa di Cicerone; 

- in ablativo per il complemento di moto da luogo.: es. domo venistis = veniste da casa [n.b.: il 
sostantivo domus presenta uscite miste con la 2a declinazione come in questo ablativo!] 

 

 


